
                                                        

 

 
 

 
 

 
 

 
  

 
 

 

 

  
 
 

       
 
 

      
 

     
    

 
    

        
 

 
 
 
 

 
 

  
    

  

 
 

 
    

        
      

 
          

           
 

 
     

          
       

       
    

Dato: 
25-11-2022

Journalnummer: 
22/30162

Referent: 
Christian Larsen

Referat

Sidenummer: 
1/6 

K-udvalgets møde 24. november 2022 kl. 10.00-11.30

Sted: Rigsarkivet, Kalvebod Brygge 34, 1560 København V

Deltagere fra Rigsarkivet: Kirsten Villadsen Kristmar, Mette Hall-Andersen, 
Jan Dalsten Sørensen, Anders Raahauge

Eksterne deltagere: Flemming Nielsen (KL), Charlotte Voss, Peter 
Damgaard og Caspar Christiansen (ODA) og Jørgen Thomsen (SLA)

Fraværende: Elisabeth Bloch, ODA

Godkendelsessager

1) Dagsorden
Udvalget skal godkende dagsordenen.
Dagsordenen blev godkendt.

Drøftelsessager

2) Evaluering af aktiviteter i 2022
Udvalget skal evaluere aktiviteter for § 7-arkivernes medarbejdere i 2022:

• Årligt møde for § 7-arkivernes medarbejdere 29.9.2022 
Charlotte Voss gav udtryk for, at det havde været et godt mø de, om end 
Datatilsynet n ok mere havde fokuseret p å paragraffer end på den 
virkelighed, som arkiverne møder. Peter Damgaard havde skrevet et 
længere notat med s pørgsmål t il Datatilsynet, som han sender til 
Rigsarkivet til orientering.

Kirsten Villadsen Kristmar fortalte, at Rigsarkivet ligeledes er i gang med at 
få etableret kontakt til Datatilsynet for at få afklaret en række spørgsmål.

• Årlig testerdag  30.9.2022  
Anders Raahauge fortalte, at hans medarbejdere har fået positiv feedback, 
bl.a. at d et var godt, at Rigsarkivets it-udviklere havde deltaget og ku nne 
få i nput til videreudviklingen af ADA .

 

3) Planlægning af aktiviteter i 2023 v/alle
Udvalget skal have en indledende drøftelse af aktiviteter for § 7-arkivernes 
medarbejdere i 2023 samt fysisk placering af møderne:
Møderne vil finde sted i København. KL undersøger, om vi kan være i KL-
huset. Rigsarkivet finder forslag til datoer.
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• Årligt møde for § 7-arkivernes medarbejdere (efteråret 2023) 
Mulige emner var bl.a. Datatilsynets tilsyn med de 20 kommuner og med 
Rigsarkivet og b evaringsvurdering af Au la.

• Årlig testerdag (efteråret 2023) 
Den faste gruppe (NEA, KOMDA og Ri gsarkivet) vil arrangere temadagen 
igen. ODA melder tilbage, hvem der fra NEA og K OMDA skal deltage i 
planlægningen.

• Årlig temadag om bevarings- og kassationsvurdering af digitalt 
skabte data (tilrettelægges af ODA) 

Charlotte Voss sagde, at der stiles mod et online-møde i februar 2023, 
hvor det især er definitioner af flygtningesager og børnesager, der er i 
fokus, sammen med bevaring af økonomidata. Mette Hall-Andersen 
opfordrede til, at der snarest bliver meldt en dato ud.

4) Datatilsynets udmelding om den ændrede definition vedr. manuelle 
registre

Elisabeth Bloch, Københavns Stadsarkiv har bedt om at få dette punkt på 
dagsordenen.
Charlotte Voss mente, at Datatilsynets udmelding synes at være en ny 
måde at opfatte manuelle registre på, som måske har den konsekvens, at 
også papirarkivalier skal afleveres – og afleveres tidligere end i dag. Det 
kan give et pres på kommuner, som stadig har papirarkivalier stående i 
kælderen. Peter Damgaard sagde, at de praktiske konsekvenser også kan 
være, at tilsynet skal høres ved adgang til papirarkivalier.

Kirsten Villadsen Kristmar svarede, at Datatilsynet definerer, hvad der er 
personoplysninger i forhold til databeskyttelseslovgivningen, men at KL og 
de kommunale arkiver måske med fordel kan kortlægge, hvilke 
konsekvenser udmeldingen potentielt set kan få for kommunerne og de 
kommunale arkiver.1

Sagen genoptages på næste møde i K-udvalget.

Orienteringssager

5) Status på aflevering af KMD Sag v/Mette Hall-Andersen, Rigsarkivet
Elisabeth Bloch, Københavns Stadsarkiv har bedt om en status på KMD 
Sag.
Charlotte Voss fortalte, at Rigsarkivet har meldt ud, at hvis man ønsker at 
arkivere data fra et andet system end driftssystemet, skal der laves et 
totaludtræk. NEA har haft en sag med en af deres medlemskommuner, 

1 Manuelle registre, der er omfattet af persondatabeskyttelseslovgivningen, og som er 
bevaringspligtige, er omfattet af afleveringspligt. 
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hvor kommunen ikke kan få en tabel med, fordi KMD Arkivering alene har 
trukket de 60 paradigmesags-tabeller ud. Hvordan sikrer Rigsarkivet, at 
leverandører overholder lovgivning, og skal der gives dispensation i det 
konkrete tilfælde?

Mette Hall-Andersen fortalte, at Rigsarkivet i den konkrete sag deltog i et 
møde med NEA og KMD Arkivering 27.10.2022, hvor KMD tilbød at flytte 
tabellen med de 644 poster over i tabeller, der afleveres. Rigsarkivet 
havde møde med KL og KOMBIT 6.10.2021, hvor Rigsarkivet meddelte, at 
en myndighed har ret til at lave et udtræk fra driftssystemet og lagre data i 
en ny database, der anvendes som grundlag for arkiveringsversionen. 
Rigsarkivet har ikke hjemmel til at fastsætte, at data kun kan arkiveres fra 
driftsdatabaser. Betingelsen for at arkivere fra en anden database end 
driftssystemet er, at myndigheden har sikret, at der er tale om et fuldt 
udtræk, hvor myndigheden har foretaget en kvalitetskontrol af, at alle data 
er kommet med i udtrækket, uden at der er sket dataforringelse eller 
datatab. Dette er en fortolkning af Rigsarkivets afleveringsbekendtgørelse 
(bekendtgørelse nr. 128).

Caspar Christiansen spurgte, hvordan vi sikrer os, at alt kommer med i 
udtrækket, og at der ikke sker fejl. Kunne det være en pilotaflevering, hvor 
man få taget ”børnesygdommene”? Mette Hall-Andersen svarede, at vi 
forventer, at leverandøren leverer det stykke arbejde, som der er indgået 
aftale. Det er altid det modtagende arkiv, som har ansvaret for, at 
bevaringspligtige data bliver afleveret. Da der er tale om KMD, bør man 
fremadrettet adressere det i KMD-arkivgruppen, samt tilsvarende, hvis der 
skulle ske hos andre leverandører. Desuden vil Rigsarkivet være mere 
opmærksomme på, at KL og KOMBIT videreformidler beskeder og 
beslutninger til de relevante parter.

6) Bevarings- og kassationsvurdering af indholdet i Aula v/Mette Hall-
Andersen, Rigsarkivet

Udvalget får en status på arbejdet med bevarings- og 
kassationsbestemmelser for data og dokumenter i Aula.
Mette Hall-Andersen fortalte, at arbejdsgruppen havde fået nye tal om 
datamængden, hvor der er væsentlig færre data end tidligere meddelt. Jf. 
orientering på § 7-mødet i Odense 29.9.2022. Rigsarkivet har derfor 
revideret de fire bevaringsmodeller og lavet nye beregninger over 
arkiveringsudgifter. Udkast til bevaringsindstilling og beregningsgrundlag 
fremlægges for Aula-arbejdsgruppen 19.12.2022, hvorefter forslaget 
sendes i høring hos ODA, SLA, KOMBIT og KL, som afgiver et høringssvar 
på vegne af den organisation, de repræsenterer. Kirsten Villadsen Kristmar 
sagde, at der i bevaringsindstillingen bør opstilles to scenarier: Udgifter til 
aflevering til hvert arkiv og Udgifter til en samlet aflevering.

Peter Damgaard mente, at et repræsentativt udsnit til national forskning 
ikke nødvendigvis har interesse for den enkelte kommune. Mette Hall-
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Andersen svarede, at den væsentlig mindre mængde data giver rum for en 
større bevaringsprocent, og modellerne derfor er blevet gennemtænkt, 
hvilket i første omgang drøftes med arbejdsgruppen. Peter Damgaard 
spurgte, med hvilken hjemmel data fra § 7-kommuner kan afleveres til 
Rigsarkivet. Kirsten Villadsen Kristmar svarede, at det kun vil ske efter 
drøftelse med KL, ligesom det var tilfældet med KMD Valgopgørelse i 2010.

7) Ny afleveringsbekendtgørelse for digitalt skabte data v/Anders 
Raahauge, Rigsarkivet

Udvalget får status på arbejdet med ændring af den nuværende 
afleveringsbekendtgørelse.
Anders Raahauge fortalte, at man har haft personaleudskiftninger, hvorfor 
projektet ikke er nået så langt som planlagt. Derfor er den kommunale 
referencegruppe beklageligvis ikke blevet inddraget mere end et 
indledende møde sidste år. Han vil dog i næste uge sende en kort 
orientering til referencegruppen. Der er i arbejdet i projektet pt. fokus på 
bevaringsformat for regneark og georaster og på udvidelse af metadata i 
arkivbeskrivelsesfilen, så den bedre dækker forskellige typer af data. 
Referencegruppen vil blive inddraget i dette arbejde. Nye formater 
påtænkes implementeret som del af en ændringsbekendtgørelse. Når 
bemandingen er på plads, skal projektet revitaliseres, og referencegruppen 
involveres i større grad.

Charlotte Voss spurgte, om man kan samle releases i ”bunker” af hensyn til 
leverandørerne. Anders Raahauge svarede, at man sigter mod at have ADA 
tilpasset ændringerne, inden man udsteder bekendtgørelsen. Desuden vil 
der være en overgangsfase mellem nuværende og kommende 
bekendtgørelse.

8) Rigsarkivets og Danmarks Forsorgsmuseums projekt ”Retten til sin 
egen historie” (Det Sociale Danmarkskort) og evt. samarbejdsflader 
til § 7-arkiverne v/Jan Dalsten Sørensen, Rigsarkivet

Udvalget får en status på arbejdet i projektgruppen, herunder påtænkte 
samarbejder med § 7-arkiverne.
Jan Dalsten Sørensen henviste til Rigsarkivets præsentation på mødet i 
Odense. Rigsarkivets bidrag er ”De Anbragtes Danmarkskort”, hvor man 
kan finde de børnehjem, der eksisterende i perioden 1945-2006, samt hvor 
børnehjemmes arkivalier er. Kortet skal lanceres i 2024. Man er i gang med 
at danne sig overblik over relevante arkivalier i Rigsarkivet, så man ved, 
hvad man skal spørge § 7-arkiverne om, når man kontakter dem omkring 
1.2.2023. Her vil der blive mulighed for at bidrage med oplysninger i 
forskellig grad, afhængigt af arkivets ressourcer. Peter Damgaard 
opfordrede til at inddrage SLA’s medlemsarkiver i de kommuner, der ikke 
har § 7-arkiv.

9) Gensidig orientering v/alle
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Udvalgets medlemmer orienterer hinanden om emner af gensidig 
interesse.

9a) ODA
Peter Damgaard havde skrevet et uddybende høringssvar til den 
arbejdsgruppe, der er nedsat under Justitsministeriet for at se på konflikter 
mellem databeskyttelseslovgivning og anden lovgivning. Han havde også 
skrevet et længere notat til Datatilsynet som opfølgning på mødet i 
Odense, jf. ovenfor.

Peter Damgaard orienterede om, at aftalen mellem VISDA (fotografernes 
rettighedsorganisation) og Det Kongelige Bibliotek, SLA og ODA skal 
revideres i 2023.

9b) SLA
Jørgen Thomsen orienterede om processen frem mod Datatilsynets nye 
retningslinjer for lokalarkiver 7.11.2022,2 herunder presseoffensiv og høring 
i Folketingets kulturudvalg 31.8.2022. Der er tale om et fremskridt, men 
som dog stadig afspejler, at problemstillingen ikke kan løses uden ny 
arkivlov med en klar indsamlingshjemmel. SLA skriver på en vejledning, 
som Datatilsynet har lovet at ville kommentere mundtligt på.

Peter Damgaard spurgte, om SLA vil være med at flytte i Arkivernes Dag til 
ICA’s internationale arkivdag 9.6. Jørgen Thomsen svarede, at man 
fastholder arkivernes dag i november som det bedste tidspunkt for 
udstillinger mv, men at man synes, at det er fint med evt. supplerende 
digitale aktiviteter 9.6.

9c) KL
Ikke nyt.

9d) Rigsarkivet
Stillingen som rigsarkivar er vakant, da den fungerende kulturminister ikke 
kan foretage udnævnelser, samt at sagen skal igennem regeringens 
ansættelsesudvalg, som afventer ny regering.

Jura-teamet har en ubesat stilling, og derfor kan der være længere 
svartider.

Rigsarkivet fortsætter med udviklingen af ADA.

Rigsarkivet er i gang med de årlige leverandørmøder (i år 7 leverandører), 
hvor man drøfter, hvordan det går med leverandørens aflevering, samt 
giver en generel orientering, bl.a. om ADA, ny bevaringsstandard og 
projektet med aflevering af data over nettet. Det er Rigsarkivets indtryk, at 
der er en udvikling i retning af bedre afleveringer og bedre samarbejde.

2 Se Datatilsynets hjemmeside om lokalarkivers behandling af personoplysninger 

https://www.datatilsynet.dk/presse-og-nyheder/nyhedsarkiv/2022/nov/lokalarkivers-behandling-af-personoplysninger
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10) Emner til næste møde
Opsamling på emner, der skal drøftes på næste møde.

• Planlægning af aktiviteter i 2023
• Datatilsynets udmelding om den ændrede definition vedr. manuelle 

registre
• Bevarings- og kassationsvurdering af indholdet i Aula.

11) Næste møder - forslag
• Mandag 8. maj 2023 kl. 10.00-12.30 (inkl. frokost)
• Mandag 6. november 2023 kl. 10.00-12.30 (inkl. frokost)

12) Eventuelt v/alle
Intet.
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